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Konrad Groth

Sportabitur. Evaluation einer besonderen Fachprüfung – Teil II
Mit der Oberstufenreform 1972 können Schüler ein neues Fach wählen: „Sport“ in der Abiturprüfung. Die Neuge-
staltung der Sekundarstufe II soll die Qualität und Vergleichbarkeit der Allgemeinen Hochschulreife sichern. „Ein-
heitliche Prüfungsanforderungen“ (EPA) beschreiben die Bildungstandards der Abiturprüfung. Das Sportabitur ist 
eine „besondere Fachprüfung“, die neben der sportpraktischen Prüfung „auch einen schriftlichen Teil umfasst“ 
(KMK 2017,10). Die „vielfältige Wirklichkeit der Abiturprüfungen im Fach Sport in den Bundesländern“ (KMK 2005, 
28) ist Gegenstand der Evaluation in drei Teilen. Im Ergebnis werden didaktische Reparaturen an den Bildungs-
standards im Abiturfach Sport vorgeschlagen.

The High School Diploma Emphasis Area on Sport: An Evaluation of a Special Subject Exam (2)
Since the reform of the senior high school in 1972 students may choose “sport” as a part of their high school grad-
uation exams. The reorganization of senior high school classes intends to ensure the quality and comparability of 
general preparation for further education. “Standardized requirements of the exams” (EPA) represent the educa-
tional graduation standards. The sport exam is a “special subject exam” which includes both sport practical “and 
written exams” (EPA, 2017, 10). The author evaluates the “manifold reality of these exams in the different German 
States” (EPA, 2005, 28) in three steps. He concludes with instructional improvements for the educational standards 
of sport as a high school graduation emphasis area.

Uta Czyrnick-Leber, Miriam Jordis Kuhrs & Dennis Batdorf

Koedukativer Sportunterricht aus Sicht tänzerisch aktiver Schülerinnen
Die Interviewstudie mit 28 tänzerisch aktiven (ehemaligen) Schülerinnen legt dar, wie diese ihren koedukativen 
Sportunterricht (rückblickend) wahrnehmen. Sie empfinden (tänzerische) Inhalte als unbefriedigend, haben ähnli-
che Sportnoten wie sportschwache Schülerinnen, ein überwiegend negatives Fähigkeitskonzept und erleben eine 
Entwertung ihrer tänzerischen Kompetenzen. Ein wertschätzendes Unterrichtsklima scheint dringend geboten.

Coeducational Physical Education from Actively Dancing Female Students’ Perspectives
The authors present an interview study with 28 actively dancing (former) female students on their (retrospective) 
perceptions of coeducational physical education. They perceive the (dance) contents as unsatisfying, achieved 
similar physical education grades as low performing female students, developed a mainly negative concept of 
their abilities and experienced a devaluation of their dancing abilities. The authors sense that an appreciative cli-
mate for instruction is urgently necessary. 

Justus Theis

Schwimmförderung in Niedersachsen 
Eine sportsoziologische Betrachtung der Schwimmförderangebote nach der Pandemie
Die Schwimmfähigkeit von Kindern und Jugendlichen ist alarmierend niedrig, zusätzlich geprägt durch die 
Schwimmbadschließungen während der Covid-19-Pandemie. Schon seit Jahren zeigen Forschungen einen Zusam-
menhang zwischen der Schwimmfähigkeit und dem Sozialstatus der Eltern auf und Sanierungsstau und Fachkräf-
temangel belasten die Situation zusätzlich. Der Artikel analysiert verschiedene Initiativen in Niedersachsen zur 
Steigerung der Schwimmfähigkeit aus sportsoziologischer Perspektive.

Facilitating Swimming in the State of Lower Saxony: 
A Sport Sociological Perspective on Facilitating Initiatives after the Covid 19 Pandemic
The swimming ability of children and adolescents is alarmingly low and has additionally been influenced by the 
closure of swimming pools during the Covid 19 pandemic. For years research has shown a correlation between 
swimming ability and the parents’ social status. The need of renovations and the lack of professional swim instruc-
tors further exacerbate the situation. From a sport sociological perspective the author analyzes various initiatives 
in Lower Saxony to improve swimming ability.


